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Bien, sabe que mi pregunta estaba enfocada fundamental-
mente a la creación de la bolsa. Por lo tanto, la pregunta 
concreta es: ¿piensa la consellera de sanidad adecuar los 
puestos de trabajo correspondientes para conseguir la efec-
tividad de la bolsa de enfermería pediátrica?

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Córdoba.

Consellera de sanidad.

La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Sí, gracias, presidenta.

Gracias, señor Córdoba.

Como muy bien ha dicho, en el año 2010 se publicó la orden 
ministerial por la cual se aprobaba el programa formativo de 
la especialidad de enfermería pediátrica.

En esa orden se reconocía tanto la mejora de la atención a la 
salud infantil como la necesidad de avanzar en la especializa-
ción en el ámbito de los cuidados en la infancia, recién naci-
dos, adolescentes con procesos patológicos agudos, crónicos 
o discapacitantes.

Esta conselleria, sensible a esa situación y a estos hechos, 
respondiendo precisamente a las demandas, tanto socia-
les como profesionales, creó en marzo del 2017, mediante 
decreto del Consell, varias categorías estatutarias del 
servicio de salud de la Comunitat Valenciana. Y en concreto, 
especialistas en enfermería geriátrica y pediátrica.

Y este decreto lo define como un profesional del grupo A2, 
con la titulación exigida de especialista en enfermería pediá-
trica, y al que se le asignan las funciones previstas en la ley de 
ordenación de las profesiones sanitarias de 2003, así como 
las asistenciales, docentes, administrativas, de investigación 
que le encomienden, de acuerdo con el programa formativo 
de la especialidad de enfermería pediátrica.

A pesar de haberse reconocido como categoría estatutaria 
en marzo del 2017, la última edición de la bolsa se convocó 
por resolución de 6 de febrero del 2017, modificada por 
resolución del 17 de febrero. Por lo tanto, en ese momento 
no estaba todavía creada la categoría de especialista en 
enfermería pediátrica, por lo que en aquel momento no se 
pudo incluir en la convocatoria de inscripción.

Pero ya le puedo confirmar que en la próxima convocatoria 
de inscripción en bolsa se incorporarán las nuevas categorías 
creadas y más. En concreto, está prevista la apertura de la 
bolsa para el próximo 5 de noviembre de este mismo año.

Una vez reconocida la categoría y una vez conformada la 
bolsa de trabajo, podremos valorar la modificación de los 
requisitos o la creación de plazas específicas vinculadas al 

ejercicio de la pediatría. Siempre, evidentemente, desde la 
negociación con los sindicatos y los profesionales de salud, y 
siempre contemplando la suficiencia presupuestaria que nos 
exige.

Yo creo que el esfuerzo de reconocer, estabilizar y generar 
oportunidades para todo el personal de enfermería por parte 
de esta conselleria está fuera de dudas.

De hecho, este mismo fin de semana sabe que más de 25.000 
opositores se examinaron para plazas de enfermería. En 
total, se han sacado a concurso 897 plazas, 638 por turno 
libre y 259 por promoción interna.

Le recuerdo que estas plazas corresponden a las convoca-
torias del 2015 y 2016, pero que en concreto este proceso 
correspondía al publicado en el año 2007. Es decir, lo primero 
que hizo este Consell al entrar en el gobierno fue poner en 
orden todo el caos que existía y desbloquear todos los asun-
tos que paralizaban la Comunitat Valenciana.

Por eso, señoría, señor Córdoba, la OPE del 2014, del 2015 
y del 2016, que se publican conjuntamente, más la del 2017, 
2018 y 2019 nos va a permitir ofertar más de 20.000 plazas 
para los profesionales de la salud, y así acabar o al menos 
bajar a niveles asumibles la precarización en este sector. 
(Aplaudiments)

Interpel·lació a la consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural sobre la política general de la 
conselleria en matèria de reactivació de les oficines comarcals, 
que formula el diputat José Ramón Calpe Saera, del Grup 
Parlamentari Popular (RE número 111.619, BOC 306)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, consellera.

Passem ara al punt número set, que és la interpel·lació a la 
consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi Climàtic i 
Desenvolupament Rural sobre la política general de la conselleria 
en matèria de reactivació de les oficines comarcals, que formula 
el diputat José Ramón Calpe, del Grup Parlamentari Popular.

El senyor Calpe Saera:

Moltes gràcies, senyor president.

Permeten-me que en primer lloc expresse el meu condol 
per la mort de Carmen Alborch, a qui vaig tractar els 
anys que vam coincidir en el Congrés dels Diputats, i de 
Mercedes Sanchordi, a qui vaig tractar més properament 
en l’Ajuntament de Borriana, dos dones que se van guan-
yar el meu afecte i que deixen un buit que espere que pugam 
nosaltres prendre el seu exemple i estar a la seua altura. 
(Aplaudiments)

I anant, senyora consellera, a la interpel·lació.
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Senyores diputades, senyors diputats.

Vosté està últimament de celebracions, que em sembla 
molt bé. En l’IVIA commemoren els 150 anys d’investigació 
pública agronòmica valenciana. Però podríem commemorar 
també els 25 anys, les noces d’argent, de les oficines agràries 
que van crear una ordre de la conselleria de 1993. 

En canvi, arribats estos 25 anys, en compte d’una celebració 
ens trobem en una postura que a mi em sembla erràtica i el 
nostre grup per això ha volgut que li férem esta interpel·lació. 
Perquè durant el passat estiu s’ha posat en circulació un 
projecte d’ordre que –segons diu l’exposició de motius– 
tracta de donar compliment a una resolució que va prendre 
la comissió d’agricultura en el mes d’abril de 2016. Fa més 
de dos anys. La qual cosa vol dir que tampoc han sigut vostés 
molt àgils en donar-li compliment.

Però clar, en eixa resolució creem que no s’instava al que 
diu este projecte. I no creem que este projecte, per tant, li 
done compliment. Perquè en aquella resolució se parlava 
d’intensificar la llavor de les oficines comarcals o de les ofici-
nes de la conselleria en promoció de productes locals, en 
sostenibilitat social i ambiental, en funcions de medi ambient 
o de lluita contra el canvi climàtic. I sobretot es deia una cosa 
en l’encapçalament de la resolució: «Reactivar les oficines 
com oficines d’atenció i promoció del sector.»

Clar, la primera sorpresa és que, parlant de reactivar oficines, 
vostés es carreguen en este projecte d’ordre vint oficines que 
van a desaparèixer, que és una sorprenent manera de reacti-
var l’activitat d’unes oficines, fer-les desaparèixer.

Però després les que queden no queden com unes oficines, 
segons entenem, del projecte en una activitat plena. Les ofici-
nes que existien fins ara, les que ara tenim, tenen en aquella 
ordre de 1993 una sèrie de funcions que han de complir.

En canvi, ara vostés, creen una estructura en tres escalons. 
Creen primer les unitats funcionals agràries i a elles assig-
nen una oficina agrària principal que teòricament dirigix 
altres que sembla que jeràrquicament quedaran condicio-
nades, que són les oficines de recolzament o les oficines de 
recolzament auxiliar. Però sense que en el projecte d’ordre 
s’explique exactament quines funcions farà cada una.

És cert que es creen uns equips, és cert que es descriuen unes 
funciones que les oficines han de complir. Però no es diu en 
cap lloc d’eixe projecte, si més no tant com jo el conec, cada 
tipus d’oficina quines funcions complirà, quins equips tindrà i, 
per tant, creem que n’hi ha una vaguetat.

Però el que sí que em sembla clara és una cosa. Si creem tres 
tipus d’oficines i en una gradació jeràrquica com estic dient, vol 
dir que algunes mantindran totes les funciones que tenen les 
actuals. Perquè de fet, encara que la redacció del projecte siga 
una miqueta més ampla que la de l’ordre de 1993, les funcio-
nes de l’ordre de 1993 són bàsicament les mateixes que estan 
ara en el projecte. Per tant, ahí no hi ha cap novetat.

Entenem, per tant, que n’hi ha un risc seriós que les ofici-
nes que no són les oficines principals de la unitat perden 
funcions. I clar, si perden funcions, perquè de fet el projecte 
l’única cosa que diu clara és que totes tindran funcions de 
registre, n’hi ha una cosa que ens preocupa.

Vostés que tant parlen d’acostar l’administració als ciuta-
dans, que en l’agenda antidespoblament l’altre dia vosté ens 
parlava en la comissió de les localitats que considerava remo-
tes, que estaven a més de quaranta-cinc quilòmetres d’una 
gran ciutat i totes estes qüestions, clar, vostés estan prego-
nant i això i per una altra banda estan allunyant servicis dels 
llauradors. Precisament allunyant-los en aquells llocs en què 
podríem estar en estos casos de poblacions remotes.

Perquè pensem, per exemple, en la unitat que té la seua prin-
cipal a Vinaròs que cert és que té a Morella o a Vilafranca. 
Però si les de Morella i Vilafranca no tenen totes les funcions 
que actualment tenen i en el projecte d’ordre no vegem que 
vagen a tindre-les, resulta que a la millor un llaurador, un 
ramader dels Ports haurà de baixar a Vinaròs. Que vosté 
haurà baixat, potser, i sabrà els quilòmetres que ha de fer, el 
temps que costa.

Clar, dir que tot açò està afavorint el contacte directe o 
afavorint l’acostament de l’administració, doncs no quadra. 
Clar, ahir mateix el senyor Puig que parlava també d’estes 
coses, el president, i dia que volia evitar el tancament 
d’escoles, home, també podia evitar el tancament d’oficines 
de la conselleria d’agricultura, que potser li ho agrairia el 
sector.

Però després n’hi ha un altre problema. N’hi ha una vintena 
d’oficines que desapareix i n’hi ha unes altres que pensem 
que perdran funcions. Què va a passar amb el perso-
nal? Vostés plantegen una disposició transitòria que no és 
tranquil·litzadora, perquè diu que de moment les unitats i 
llocs nivell de treball administratiu quedaran subsistents.

Però que quedaran subsistents fins que es duguen a terme 
les modificacions necessàries per adaptar la nova estructura 
orgànica i funcional. Bé, i quan es duguen a terme eixes modi-
ficacions –que ja vorem qui les du i com– què passarà amb 
eixe personal? Però, que passe en el personal de les oficines 
que desapareixen?

Clar, algunes de fet ja han desaparegut, perquè la de Nules, 
per exemple, em dien ahir mateix que pràcticament està 
sempre tancada. A la millor és que ja les havien tancat abans 
d’aprovar l’ordre. Però, en qualsevol cas, això caldrà fer-ho.

Però si tenim tots estos dubtes, també ens sorprén que es 
produïsca esta norma que està, en definitiva, baix el nostre 
punt de mira reduint les funcions de les oficines, quan per 
una altra banda la conselleria està impulsant projectes com 
ara el d’estructures agràries que teòricament podrien poten-
ciar el paper d’eixes oficines, fer més necessària la seua 
presència, fer més necessaris els seus servicis.

Perquè clar, i no sols perquè ho diu el projecte de llei, sinó 
pel que he vist en esmenes ja d’algun grup, algunes qüestions 
o algunes figures com la de l’agent dinamitzador, les xarxes 
de terra o els procediment de reestructuració parcel·lària 
que varen necessitar un important recolzament i assistència 
tècnica per part de l’administració, podrien tindre un anco-
ratge molt bo i un suport molt bo en estes oficines. I en canvi, 
no veiem que això siga aixina.

I en canvi el projecte sembla seure més sobre unes qüestions 
administratives que tampoc sabem a què venen. Perquè clar, 
adscriure ara a la subsecretaria a les oficines que estaven 
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adscrites a la secretaria general, doncs, no sabem això quin 
interès puga tindre per als llauradors. Però tampoc sabem 
si és que tenen vostés problemes interns en la casa que faça 
convenient això.

En definitiva, pel que sabem és que es un projecte que no 
s’ha treballat en el sector. Les organitzacions agràries no el 
coneixien fins que hem presentat la interpel·lació i vostés a 
rebuf de la nostra iniciativa les han convocades i han tractat 
d’explicar-los el projecte.

I també és un projecte que sembla fet molt lleugerament, no 
sols pel que li he dit, sinó per altres coses fins i tot. Perquè 
quan parla de les funcions, en un moment determinat diu que 
les oficines tindran competències en matèria de pesca, però 
en canvi no tenen després ni entre les seues funcions concre-
tes enumerades ni en els equips que creen cap relació amb 
això.

De manera que jo crec que 25 anys d’oficines agràries merei-
xien, pot ser sí, una revisió. Pot ser la revisió que li va dema-
nar la comissió d’agricultura, pot ser una revisió fins i tot més 
profunda de què se li va demanar en la comissió. Però no esta 
revisió que més bé pareix que han sotmès a una cura perquè 
aprimen les oficines i no precisament per a reactivar-les.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el vicepresident segon, senyor Alejandro 
Font de Mora Turón)

El senyor vicepresident segon:

Moltes gràcies, senyor Calpe.

Per a donar resposta a la interpel·lació, té la paraula 
l’honorable consellera d’agricultura.

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Gracias, presidente.

Gracias, señor Calpe.

Buenas tardes.

A ver, usted me ha preguntado sobre la política general de 
la conselleria sobre la reactivación de las oficinas comarca-
les. En esta primera parte de la intervención, por tanto, voy a 
contestar a su pregunta. ¿Cuál ha sido el objetivo general y la 
forma de abordar esta cuestión? Y si quedan temas concre-
tos, desde luego, en el turno de réplica tendremos ocasión de 
explicarlo.

Ya le avanzo que no sé de dónde ha calculado usted que se 
suprimen 20 oficinas, porque no es cierto. Después tenemos 
tiempo de repasar los números si es necesario.

Lo que estamos haciendo es cumplir, efectivamente, la 
Resolución 165 aprobaba en abril de 2016. Nos instaban 
a reactivar las oficinas comarcales agrarias como oficinas 
de atención y promoción del sector primario. Y en el punto 
dos incorporar funciones en materia de medio ambiente y 
cambio climático.

¿Cómo lo estamos haciendo? En primer lugar vertebrando 
el territorio, es decir, concentrando recursos para gestionar 
mejor, aumentar el personal y dar una mayor especialización 
al personal que trabaja en las oficinas.

También estamos llevando a cabo una digitalización de los 
trámites y procedimientos a la vez que mejoramos y renova-
mos las oficinas presenciales y todo eso se está haciendo con 
participación y transparencia. Se han llevado a cabo multi-
tud de reuniones para empezar con el propio personal de la 
conselleria, de las oficinas, de las territoriales con los sindica-
tos, con ayuntamientos también.

Y el resultado de todo eso ha sido este proyecto de orden 
que ha estado en consulta pública y en el que estamos ahora 
mismo integrando muchas de esas observaciones recibidas.

Coincidimos en que el sector agrario, el sector agroalimen-
tario es fundamental para la Comunidad Valenciana. Y desde 
la conselleria estamos impulsando y promocionando al sector, 
al medio rural valenciano, después con un esfuerzo enorme 
para superar tantos años de abandono del gobierno anterior.

Como les he contado aquí en varias ocasiones, estamos abor-
dando muchos trabajos en el sentido –como les he explicado 
y usted ha mencionado– la ley de estructuras, la produc-
ción ecológica, el cooperativismo, incorporación de jóvenes, 
el refuerzo de la investigación de la transparencia al sector, 
acercando la formación y la tecnología al sector y reivin-
dicando, desde luego, una PAC que atienda la singularidad 
valenciana.

La actividad agraria no solamente es estratégica sino que 
aporta empleo, exportaciones, conocimiento, cultura, paisaje 
y también, porque no decirlo, identidad. En este nuevo 
modelo que queremos llevar a las oficinas comarcales se 
trata de reforzar la estructura descentralizada de la adminis-
tración agraria. Y para ello tenemos que reactivar el sistema 
actual y fomentar la especialización y profesionalización.

Lo que buscamos es prestar un mejor servicio público, con 
más eficiencia y con más eficacia y que incluya también 
funciones de formación, capacitación profesional, aseso-
ramiento técnico adecuado y fomento de la innovación y la 
cooperación. Lo que podría ser recuperar toda la esencia que 
tuvieron en su momento las oficinas y el personal de exten-
sión agraria, pero adaptado al mundo de hoy. Esto supone, en 
efecto, una reforma integral, pero también progresiva. 

Las oficinas agrarias son la herramienta básica que tenemos 
como medio de contacto con el sector agroalimentario. La 
actual estructura –como usted bien ha citado– procede del 
Decreto 179/1993 y es heredera y continuadora de aquella 
formada por las extintas agencias de extensión agraria que se 
implantaron en los años cincuenta.

Obviamente corresponde actualizarla, adaptarla a la reali-
dad actual y a la realidad de la Comunidad Valenciana que ha 
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vivido profundos cambios demográficos, socioeconómicos y 
tecnológicos. Y lo que necesitamos es un modelo de oficinas 
que vertebre el territorio. 

¿Cómo lo hemos planteado? A través de áreas funcionales 
agrarias. Son diez áreas que se han definido con el objetivo de 
mejorar la vertebración territorial y la capacidad de gestión. 
Cada una de estas áreas está integrada por diferentes ofici-
nas agrarias distribuidas en todo el ámbito territorial corres-
pondiente a cada una de estas áreas.

Los criterios que hemos estudiado para proponer esta reor-
ganización se pueden resumir en cinco puntos. El primero, 
que hubieran sido sede de una sede previa, de una oficina 
comarcal agraria. El segundo, hemos estudiado los indicado-
res de actividad y de carga de trabajo de cada oficina. Hemos 
estudiado la existencia cercana de otros centros administra-
tivos y organismos públicos.

Hemos analizado los centros de polaridad metropolitana y 
las vías de comunicación adecuadas existentes hoy en día y 
hemos examinado las isócronas de desplazamiento más favo-
rables respecto al territorio adscrito dentro de cada área.

Así la propuesta se basa en cinco puntos. La propuesta de 
reactivación de las oficinas comarcales. En primer lugar, 
concentrar los recursos para mejorar la gestión. Todas las 
áreas cuentan según su dimensión entre dos y cuatro ofici-
nas agrarias y no es una relación de jerarquía, sino de coordi-
nación. Quizás es un concepto más moderno al que ustedes 
estaban acostumbrados, pero ahora las cosas se gestionan 
con coordinación y colaboración para hacer un mejor uso de 
los recursos.

Y además cada oficina comarcal tendrá una dotación mínima 
de cuatro personas. No como ustedes que dejaron algunas 
oficinas comarcales con una persona que, efectivamente, lo 
único que podían hacer eran tareas de registro. Pero es que 
eso es lo que ustedes dejaron en la estructura de oficinas 
comarcales.

Segundo punto de trabajo, especializar al personal. Lo que 
vamos a crear en esas oficinas son equipos de expertos que 
podrán atender, por tanto, a seis categorías que hemos esta-
blecido: atención y promoción agraria, estructura agrarias, 
política agrícola común, la solicitud única, ordenación vití-
cola, ganadería y administración.

El tercer punto, importantísimo, es un aumento de los recur-
sos humanos. Vamos a pasar de 256 a 320 personas. Son 
64 trabajadores más, lo que implica un 25% de aumento del 
personal para una mejor atención y más especializada.

También tenemos que adaptar todos los mecanismos de 
trabajo para facilitar los trámites digitales mediante un portal 
agrario y una oficina de tramitación virtual. 

Asimismo, nos hemos encontrado con que muchas de estas 
oficinas se encontraban en un estado, lo que es la propia 
oficina, que necesitaba una renovación muchas veces 
urgente o inmediata por el estado de abandono y de degra-
dación en que estaba. Todo eso también lo estamos planifi-
cando, también planificando la posibilidad de construir o de 
ocupar nuevos inmuebles y reformar algunas de ellas que 
necesitan un enorme trabajo de reforma o de adaptación. 

En conclusión, estamos cumpliendo ampliamente con el 
mandato de Las Cortes que nos pedía activar, que nos pedía 
recuperar y reforzar esas funciones, hacer una administra-
ción más cercana a los ciudadanos, en este caso al sector 
agrario, digitalizar porque usted sabrá que muchos de los 
trámites actualmente se tienen que hacer obligatoriamente 
por medios informáticos, con lo cual era necesario que digita-
lizáramos también todo el trabajo en las oficinas, que lo espe-
cializáramos y que hiciéramos una mejor reorganización de 
toda la estructura que estaba ciertamente anticuada. 

Coincidimos en que la actividad agraria es fundamental, por 
eso todos los proyectos que hemos llevado adelante y por 
eso es importante que reciban una mejor atención y un mejor 
servicio público. 

Estamos, en definitiva, superando la estructura que nos 
encontramos, el abandono de muchas de estas oficinas y 
avanzando hacia un nuevo modelo adaptado a los tiem-
pos que corren, un modelo de oficinas modernas, ágiles, con 
mejor imagen, y todo ello a partir de un proceso participado 
y abierto en el que para empezar han participado los propios 
trabajadores de la conselleria, ayuntamientos y sindicatos. 

Muchas gracias y, ahora, en el turno de réplica, le puedo 
contestar a las cuestiones más de concreción.

Gracias. (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera i Català)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera. 

Gràcies, també, per usar el temps a la seua disposició. 

Senyor Pérez Calpe, Josep Ramón Calpe. 

Quan vosté vullga, senyoria. 

El senyor Calpe Saera:

Moltes gràcies, senyor president. 

Moltes gràcies, també, senyora consellera, però la seua 
resposta no aclarix alguns dels dubtes que teníem i que li he 
plantejat, i inclús algun altre de nou. 

Perquè, clar, vosté per exemple ens ha parlat que volen 
fomentar l’especialització, que està molt bé, o de recuperar 
les funcions d’extensió agrària, però en la mateixa delimita-
ció territorial veem coses que no pareixen que afavorisquen 
eixes bones intencions, clar, que de vegades les intencions 
són unes i després duen al desastre, ¿no?, per bones que 
siguen.

Perquè, per exemple, l’oficina de Segorbe ara s’adscriu a 
Sagunt i forma una zona junt amb el Camp de Morvedre, 
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l’Horta Nord, clar, Segorbe té tota una comarca ramadera en 
uns cultius de secà molt diferent a l’activitat d’estes comar-
ques a les que ara s’hi incorpora. ¿Creu que això afavorix 
l’especialització dels tècnics, a banda que continua estant el 
problema fonamental?

Vosté ens ha parlat que totes les oficines tindran, si més 
no, quatre persones; vosté ens ha explicat les funcions i els 
equips que es creen, però és que en el projecte no tenim cap 
garantia que eixos equips vagen a existir en totes les oficines. 
De fet, inclús, la mateixa redacció del projecte, quan vosté 
diu que són oficines de coordinació i no relació jeràrquica, en 
fi, els noms no ajuden molt perquè si un és de recolzament i 
l’altre és de recolzament auxiliar doncs pareix que indica una 
subordinació. 

Però, en qualsevol cas, anem al contingut, diu que per exem-
ple les de recolzament tindran funcions de nivell primari 
consistents en recepció, registre, remissió de comunicacions, 
etcètera, de nivell primari, la qual cosa vol dir que n’hi ha 
altres que no seran de nivell primari i que no estaran ahí.

I, per tant, continue plantejant-li la qüestió fonamental: ¿Es 
corre el risc que ara un llaurador de Montanejos que resol 
una cosa a Segorbe no haja d’anar a Sagunt, o que un llaura-
dor, un ramader de Cinctorres que pot anar a Vilafranca o 
a Morella no haja d’anar a Vinaròs? Jo crec que eixa és una 
qüestió molt important que ens hauria de resoldre.

I també és important que diga, que aclarisca altres coses 
que en la primera intervenció li he enunciat una miqueta, a 
la millor no en la claredat que hauria d’haver-ho fet perquè, 
per exemple, si no totes les oficines van a tindre les matei-
xes tasques perquè del que es desprén del text del projecte 
és que no les tindran, ¿qui i com decidirà quines s’assignen a 
cada oficina? Jo crec que eixa és una cosa que seria impor-
tant saber-la. Com també, ¿qui i com decidirà l’adaptació de 
les unitats i llocs de treball a la nova estructura, perquè això 
és una previsió que està en la disposició transitòria?

Vosté ens ha parlat que s’han estudiat les càrregues de 
treball de les diverses oficines i tot això. Bé, supose que això 
haurà decidit el rang que donen a cada una d’elles, a quina 
convertixen en oficina principal de l’àrea, quina és de recolza-
ment i quina de recolzament auxiliar, i sobretot quina elimi-
nen perquè vosté pot dir que està molt sorpresa perquè jo 
he dit que s’eliminen una vintena d’oficines, però resulta 
que si agarrem l’ordre de 1993 que crea una sèrie d’oficines; 
agarrem la de 1997 sota el Partit Popular que n’afegix alguna 
nova, i les repassem totes, quan ara veem el seu projecte 
d’ordre i les que queden resulta que ni Alcoi, ni Dénia, ni 
Almoradí, ni Torreblanca, ni  Nules, ni Benissa, ni Castelló, ni 
Onda, ni Tavernes de Valldigna, ni Algimia d’Alfara, ni Aldaia, 
ni Catarroja, ni Ontinyent, ni Oliva, ni Carlet, ni Castelló de la 
Ribera, ni Villar del Arzobispo, ni Massamagrell, ni Albaida, ni 
Algimia d’Alfara, van a tindre oficina, i la tenien, l’han tinguda, 
alguna –com li he dit–, en el cas de Nules doncs de fet ja no 
la té perquè l’han tancada vostés inclús abans d’aprovar este 
nou projecte.

Jo crec que estes coses les hauria d’aclarir, sobretot hauria 
de tranquil·litzar els llauradors dient-los que no ens obli-
garan per a fer determinades gestions que ara poden fer 
prop de casa, anar-se’n més lluny, i això sí que aniria en favor 
de la seua agenda antidespoblament, de la que tant parlen 

però que vist projectes com estos doncs és molt poc creï-
ble i, a banda de tranquil·litzar també als llauradors, podria 
a la millor també tranquil·litzar una miqueta als funciona-
ris, que certament es deuen al servici públic i han d’estar sota 
la direcció de l’administració i de les disposicions orgàni-
ques que l’administració adopte, però que també poden legí-
timament sentir-se intranquils si no saben exactament si els 
actuals destins i llocs de treball que ocupen va a continuar 
com estan fins al moment.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Calpe.

Acaba de contestar-li l’honorable consellera d’agricultura i 
medi ambient.

Quan vosté vullga, senyoria.

 
La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Moltes gràcies, president. 

Gracias. 

Bueno, pues, sí, con todas las explicaciones, con la orden 
que veo que dispone y, en cualquier caso, le podemos faci-
litar cualquier información más detallada que necesite, lo 
primero, por supuesto, tranquilidad. 

Ese riesgo que dice usted de que puede haber algunos agri-
cultores que tengan que desplazarse a sitios o que no 
tengan una suficiente atención, señoría, es que eso es lo que 
nos hemos encontrado y eso precisamente es lo que esta-
mos intentando reordenar, reorganizar y prestar un mejor 
servicio, un buen servicio público a todos esos agricultores y 
agricultoras que necesitan una buena atención por parte de 
la administración, porque resulta que nos habíamos encon-
trado oficinas vacías, oficinas con una sola persona, oficinas 
que no cumplen las normas mínimas de accesibilidad y que 
tenemos que reformar, o directamente que no pueden ser 
ocupadas para dar un mínimo servicio público. Es decir, todo 
eso es lo que estamos haciendo y no se preocupe.

Además, me parece que usted se equivocó tremendamente 
con una actuación mediática que tuvo ayer en Castellón 
intentando darse pábulo con esto y diciendo que esto iba en 
contra de la despoblación cuando, precisamente, lo que esta-
mos haciendo es reforzar las oficinas del interior, que todas 
tengan un equipo mínimo de cuatro personas, estamos incre-
mentando oficinas en todas las zonas donde necesitan una 
mejor y mayor atención directa para todas esas necesidades 
de los agricultores, de información, de tramitación, de infor-
mación sobre la PAC, de transferencia de tecnología, y eso es 
lo que estamos haciendo. 

En esos equipos mínimos que son de cuatro personas, es 
decir, lo que estamos intentando es que cada oficina tenga 
por lo menos cuatro personas, habrá siempre un veterina-
rio, un coordinador de atención y de promoción agraria, y dos 
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administrativos. A partir de ahí, en función de la zona donde 
se ubique cada una de esas oficinas, en función de ese estu-
dio que ha demarcado y ha definido las áreas funcionales, es 
donde vamos a ir complementando con distintos técnicos, 
hasta el punto de que muchas de esas oficinas que usted ha 
citado, por ejemplo, Vinaròs la vamos a aumentar en 6 perso-
nas, con lo cual tendrán 12 personas para atender todas 
las necesidades; Villafranca, Vilafranca, perdón, aumenta 2 
personas; Vila-real aumenta 10 personas porque además 
así lo hacemos más eficiente al estar al lado de la estación 
experimental de Vila-real; lo mismo ha ocurrido en Elche 
y en Orihuela para reforzar toda la capacidad que deben 
tener esas dos oficinas comarcales; Vall d’Albaida tendrá 9; 
Morella, 7; Sant Mateu, 4; Llucena, 4; Vall d’Uixó, 4; Segorbe, 
6. Es decir, estamos reforzando, especializando, reorgani-
zando para dar un mejor servicio. 

Y, claro, usted me cita unas órdenes, que es cierto, de consells 
anteriores, del 1993, de 1997, y me cita unas oficinas que yo 
creo que tiene unos datos algo desactualizados porque esa 
no es la estructura que nos hemos encontrado, entre otras 
cosas, porque yo le quiero recordar que ustedes en 2011 
de una tacada, de una firma, se cargaron 117 puestos de la 
conselleria, de los cuales 37 se los cargaron de las oficinas 
comarcales, y 32 en las direcciones territoriales. 

Entonces, no me digan ahora que cómo están las oficinas 
desdotadas de personal porque fueron ustedes los responsa-
bles por las causas que sean, pero fueron ustedes responsa-
bles de esa decisión de dejar desabastecidos de personal, al 
personal abandonado en las oficinas comarcales. Y eso está 
aquí, de 2011. 

Con todo esto continuaremos trabajando de forma parti-
cipada con el sector, por supuesto con los ayuntamientos a 
quienes hemos explicado todas las medidas a adoptar, y con 
los sindicatos, por supuesto, y todo eso se está haciendo con 
la máxima transparencia y participación. Continuaremos y, 
como le decía, estamos integrando además todo aquello que 
nos ha llegado de la fase de consulta pública. 

Y en estos segundos, si me permite el presidente, a mí 
también me gustaría hacer un recuerdo para Carmen 
Alborch porque ha sido una de las personas de las que más 
he aprendido sobre feminismo, sobre arte, y sobre la alegría 
de vivir, y tengo que decir que a una persona como yo, sin 
ninguna experiencia política, Carmen siempre me trató 
con muchísimo cariño. (Parla emocionada) Por eso, gracias, 
Carmen. (Aplaudiments)

Interpel·lació al Consell sobre la valoració que fa dels nivells 
d’inexecució pressupostària que revela el compte general 
de 2017 i les mesures que es pensen adoptar perquè la 
situació no es repetisca en el 2018 i es queden sense executar 
polítiques socials bàsiques i de millora de serveis públics bàsics, 
que formula el diputat Antonio Montiel Márquez del Grup 
Parlamentari Podemos-Podem (RE número 108.883, BOC 296)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera. 

Senyories, continuem amb el següent punt de l’ordre del dia, 
el número 8, que és la interpel·lació al Consell sobre la valo-
ració que fa dels nivells d’inexecució pressupostària que 
revela el compte general. 

La interpel·lació serà formulada per l’il·lustre dipu-
tat, Antonio Montiel, en nom del Grup Parlamentari 
Podemos-Podem. 

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Montiel Márquez:

Buenas tardes. 

En primer lugar, sumarnos como grupo parlamentario y como 
personas, ciudadanos de esta comunidad, a las condolencias 
para la familia socialista por la pérdida de esa gran mujer, de 
esa feminista incansable, luchadora por la igualdad y la liber-
tad que fue Carmen Alborch. (Aplaudiments)

Señor conseller, en relación con la interpelación que quere-
mos hacerle nos preocupa –imagino que es una preocupa-
ción compartida– el nivel de inejecución presupuestaria que 
arroja la cuenta general del 2017, 920 millones de euros sin 
ejecutar, la inmensa mayoría de ellos usted sabe que además 
no pasarán a incorporar remanentes, no son créditos contraí-
dos y por tanto son directamente economías. Pero en un 
tiempo, en esta comunidad, en el que nos encontramos cinco 
puntos por encima de la media de población en riesgo de 
pobreza o exclusión social, la verdad es que las economías 
son casi un chiste macabro. 

Yo creo que es una preocupación que además viene a abun-
dar en algo que ya ocurría, es decir, yo ya sé que usted me va 
a decir que en el año 2014, por ejemplo, que fue el último que 
ejecutó (tossint) el Partido Popular, perdón, íntegramente, 
se quedaron 1.340 millones de euros sin ejecutar. Yo ya he 
hecho los números y en la legislatura 2011-2015 el Partido 
Popular dejó sin ejecutar 4.000 millones de euros, ¿eh?, un 
acumulado de 3.990 largos millones de euros. 

Por tanto, ya sé que esa realidad existía, pero vuelvo a decirle 
que a nosotros nos preocupa el hoy, el hoy del botánico, del 
acuerdo del botánico, y el hoy también de ese 1.500.000 de 
personas en esta comunidad que se encuentran en esa situa-
ción que denunciaba el otro día la Red Europea de Lucha 
contra la Pobreza.

Si repasamos esos novecientos millones de…, veinte millones 
de euros no ejecutados, se detectan, además, aspectos muy 
llamativos en sectores que constituyen piezas fundamenta-
les, columnas vertebrales del estado de bienestar: inejecu-
ción en vivienda, inejecución en educación, inejecución en 
sanidad, inejecución en dependencia. Por tanto, señor conse·
ller, no nos lo podemos permitir. Usted compartirá con noso-
tros esa preocupación y, además, en Podemos, nos negamos a 
admitir estas situaciones como meros problemas técnicos. Ya 
sé que hay un desfase entre el tiempo del ingreso, el tiempo 
del gasto, en el tiempo de la consignación, en el tiempo de 
la contracción, en el tiempo del pago… Todo esto ya no nos 
sirve.


